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A KONFERENCIA PROGRAMJA 

 
 
 

8.00 ZÁRT ÜLÉS (GVK épület tanácsterem) 
 Tájékoztató a bíráló bizottságok elnökei és titkárai részére 
 
8.30  MEGNYITÓ (GVK épület, 104. elıadó) 
 

Prof. Dr. Nagy János centrumelnök 
Prof. Dr. Nábrádi András egyetemi tanár, dékán 

 
8.50 SZÜNET 
 
9.00 – 12.30 TAGOZATI ÜLÉSEK 
 
13.00 ZÁRT ÜLÉS (GVK épület tanácsterem) 
 A bíráló bizottságok elnökei és titkárai részvételével 
 
15.30 EREDMÉNYHÍRDETÉS ÉS A KONFERENCIA ZÁRÁSA  

(GVK épület 104. elıadó) 
 

levezetı elnök: Dr. Tikász Ildikó Edit kari TDT elnök 
díjakat átadja: Prof. Dr. Nábrádi András egyetemi tanár, dékán 
zárszó: Dr. Bács Zoltán stratégiai centrumelnök-helyettes 
 

17.00 ÁLLÓFOGADÁS (Kazánház) 
 A diákkörös hallgatók, a konzulensek, a bíráló bizottsági tagok és a 

meghívott vendégek számára. 
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INFORMÁCIÓTECHNOLÓGIA ÉS VEZETÉS-SZERVEZÉS 
TAGOZAT 

(GVK 012. terem) 
 

Bíráló Bizottság: 
Elnök: Dr. Herdon Miklós , egyetemi docens 
Társelnök: Dr. Berde Csaba, egyetemi tanár 
Titkár: Gergely Éva, Ph.D. hallgató 
Tagok: Keczeli Csaba, ügyvezetı (CTS Kft.) 
 Dr. Pakurár Miklós , egyetemi docens 
 Dr. Gályász József, egyetemi docens 
 Péntek Ádám, egyetemi tanársegéd 
 
Elıadók:  
 
09.00 Bakó Károly István 
 GVK Informatikus agrármérnöki szak V. évf. 

 
A WIFI technológiára épülı internet szolgáltatás fejlesztésének 
lehetıségei Hajdúszoboszlón és környékén 
Konzulens: Dr. Kovács György, tanszéki mérnök 

  

09.20 Balabán György 
 MTK Környezetgazdálkodási agrármérnöki szak V. évf. 

 

A hibridkukorica-címerezés szervezettségi tartalékainak 
feltárása 
Konzulens: Dr. Dér Ferenc, egyetemi docens 
                   Dr. Vántus András, egyetemi adjunktus 

  

09.40 Dombi Mihály – Balázs Ádám 

 
GVK Vidékfejlesztési agrármérnöki szak V. évf. –  
IK programtervezı matematikus szak V. évf. 

 

Magyarorzág maximális biomassza-energetikai potenciáljának 
számítási módszere az agroökológiai lehetıségek 
figyelembevételével 
Konzulens: Dr. Kuti István, egyetemi docens 

  

10.00 Béres Judit 
 GVK Informatikus és szakigazgatási agrármérnöki (BSc) szak III. évf. 

 

Webfejlesztés, felhasználói interfész, design, logó, tervezése és 
kivitelezése egy konkrét weboldal elkészítésének bemutatása 
során 
Konzulens: Dr. Várallyai László, egyetemi docens 
                   Disznós Imre, ügyvezetı igazgató, 
                                          3-D Számviteli és Kereskedelmi Bt. 
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10.20 Bokor Judit  
 GVK Informatikus és szakigazgatási agrármérnöki (BSc) szak II. évf. 

 
Energiatakarékos megoldások az információtechnológiában 
Konzulens: Dr. Nábrádi András, egyetemi tanár 
                   Dr. Kovács György, tanszéki mérnök 

  

10.40 Kupai Boglárka  
 GVK Informatikus és szakigazgatási agrármérnöki (BSc) szak III. évf. 

 

Szolgáltatásnyújtás az ITIL módszertan ajánlásainak 
megfelelıen 
Konzulens: Dr. Kovács György, tanszéki mérnök 
                   Dr. Kuti István, egyetemi docens 

  

11.00 Oláh Adrienn  
 GVK Gazdasági agrármérnöki szak V. évf. 

 Motivációs vizsgálatok egy debreceni McDonald’s étteremben 
Konzulens: Dr. Juhász Csilla, egyetemi adjunktus 

  

11.20 Pierog Anita 
 GVK Gazdasági agrármérnöki szak V. évf. 

 Döntést befolyásoló tényezık vizsgálata civil szervezetekben 
Konzulens: Dr. Szabados György, egyetemi tanársegéd 
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PÉNZÜGY-SZÁMVITEL TAGOZAT 
(GVK 010. terem) 

 
Bíráló Bizottság: 
Elnök: Dr. Bács Zoltán, egyetemi docens 
Társelnök: Dr. Reke Barnabás, egyetemi tanár 
Titkár: Tóth Réka, Ph.D. hallgató 
Tagok: Dr. Tarnóczi Tibor , egyetemi docens 
 Dr. Darabos Éva, egyetemi docens 
 Dr. Csajbók Ildikó , egyetemi adjunktus 
 Dr. Nagy Adrián Szilárd, egyetemi adjunktus 
 
Elıadók:  
 
09.00 Csörgı Gábor 
 GVK Pénzügy és számvitel (BSc) szak IV. évf. 

 

A válság hatása a vállalkozói szektor gazdálkodására és 
megtakarításaira 
Konzulens: Kondorosi Ferencné dr., egyetemi docens 
                   Román Péter, MKV termékszakértı, OTP Bank Nyrt. 

  

09.20 Egri Nikolett  
 GVK Gazdasági és vidékfejlesztési agrármérnöki (BSc) szak IV. évf. 

 
A mikro- kis- és középvállalkozások hitelezésének folyamata az 
OTP Bank gyakorlata alapján 
Konzulens: Galicz Kata Judit, tudományos segédmunkatárs 

  

09.40 Könnyő Eta 
 GVK Gazdasági és vidékfejlesztési agrármérnöki (BSc) szak IV. évf. 

 
Az Agrárgazdaság Kft. vagyoni, pénzügyi és jövedelmezıségi 
helyzetének az értékelése 
Konzulens: Dr. Kozma András, professzor emeritus 

  

10.00 Könnyő Szilvia 
 GVK Gazdasági és vidékfejlesztési agrármérnöki (BSc) szak IV. évf. 

 

A tárgyi eszközök értékcsökkenési leírásának lehetıségei és a 
különbözı leírási módok hatásának modellezése az 
Agrárgazdaság Kft-nél 
Konzulens: Dr. Kozma András, professzor emeritus 
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10.20 Markovics Valéria  
 GVK Pénzügy és számvitel (BSc) szak IV. évf. 

 
Az ABO Holding Zrt. vagyoni-, pénzügyi és jövedelmezıségi 
helyzetének elemzése a 2004-2008.évi éves beszámolok alapján 
Konzulens: Dr. Fenyves Veronika, egyetemi adjunktus 

  

10.40 Pellei Edina Brigitta 
 GVK Pénzügy és számvitel (BSc) szak IV. évf. 

 
A HUNÉP Auguszta Hotel Zrt. vagyoni, pénzügyi, jövedelmi 
helyzetének elemzése 
Konzulens: Dr. Rózsa Attila, egyetemi adjunktus 

  

11.00 Váradi Judit  
 GVK Gazdasági és vidékfejlesztési agrármérnöki (BSc) szak IV. évf. 

 
Megtakarítási formák a lakossági fogyasztókra vetítve a hazai 
és nemzetközi tıkepiac összehasonlításában 
Konzulens: Dr. Nábrádi András, egyetemi tanár 

  

11.20 Varga Borbála 
 MTK Általános agrármérnöki szak V. évf. 

 

Versenyképesség növelése kapcsolt vállalkozásoknál 
controlling-rendszer mőködtetésével 
Konzulens: Kondorosi Ferencné dr., egyetemi docens 
                   Kovács Péterné, kontroller, AKSD Kft. 
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VÁLLALATGAZDASÁGTAN ÉS MARKETING TAGOZAT 
(GVK 104. elıadó) 

 
Bíráló Bizottság: 
Elnök: Dr. Nábrádi András, egyetemi tanár 
Társelnök: Harsányi Antal, fıigazgató (HB Megyei Szakig. Hiv.) 
Titkár: Jobbágy Péter, Ph.D. hallgató 
Tagok: Dr. Zajácz Gizella, igazgató (Discimus) 
 Dr. Szőcs István, egyetemi docens 
 Dr. Apáti Ferenc, egyetemi tanársegéd 
 Árváné Ványi Georgina, tanszéki segédmunkatárs 
 
Elıadók:  
 
09.00 Ferencsik Sándor 
 MTK Környezetgazdálkodási agrármérnöki (Bsc) szak IV. évf. 

 Precíziós tápanyag-gazdálkodás a gyakorlatban 
Konzulens: Dr. Sulyok Dénes, ügyvivı-szakértı, fejlesztımérnök 

  

09.20 Hubert Klára  
 GVK Gazdasági és vidékfejlesztési agrármérnöki (BSc) szak II. évf. 

 

Környezetkímélı növényi tápanyaghasználat gazdasági 
vizsgálata 
Konzulens: Dr. Felföldi János, egyetemi docens 
                   Dr. Lévai László, egyetemi docens 

  

09.40 Juhász Ilona Lilla 
 GVK Vidékfejlesztési agrármérnöki szak V. évf. 

 
A biometán elıállításának gazdasági elemzése esettanulmány 
segítségével 
Konzulens: Dr. Bai Attila, egyetemi docens 

  

10.00 Kiss István 
 GVK Gazdasági agrármérnöki szak V. évf. 

 
Vágócsirke hízlalás tartalékainak vizsgálata adott vállalkozás 
adatai alapján 
Konzulens: Dr. Szıllısi László, egyetemi tanársegéd 
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10.20 Rácz Tünde 
 GVK Gazdasági és vidékfejlesztési agrármérnöki (BSc) szak IV. évf. 

 
Friss fogyasztásra szánt almafajták fogyasztói szempontú 
értékelése 
Konzulens: Dr. Felföldi János, egyetemi docens 

  

10.40 Sáfrány Ilona 
 GVK Gazdasági agrármérnöki szak V. évf. 

 
A gyümölcsfogyasztást befolyásoló tényezık vizsgálata Hajdú-
Bihar megye lakosai és egyetemi hallgatók körében 
Konzulens: Dr. Kárpáti László, egyetemi docens 

  

11.00 Szőcs Imre 
 GVK Informatikus és szakigazgatási agrármérnöki (Bsc) szak III. évf. 

 
Optimális bárányértékesítési testtömeg meghatározása és 
kockázatelemzése a karácsonyi értékesítési szezonban 
Konzulens: Dr. Nagy Lajos, egyetemi tanársegéd 

  

11.20 Zámborszky György 
 GVK Gazdasági és vidékfejlesztési agrármérnöki (BSc) szak IV. évf. 

 
Gyümölcsforgalmazó vállalkozások összehasonlító elemzése a 
vállalati életciklus aspektusából 
Konzulens: Dr. Felföldi János, egyetemi docens 
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VIDÉKFEJLESZTÉS ÉS TURIZMUS TAGOZAT 
(GVK 109. terem) 

 
Bíráló Bizottság: 
Elnök: Dr. Lazányi János, egyetemi tanár 
Társelnök: Dr. Petı Károly , egyetemi docens 
Titkár: Sırés Anett, Ph.D. hallgató 
Tagok: Pallagi László, kirendeltség-vezetı (HB Megyei MVH) 
 Domokos Béla, csoportvezetı (ÉARFÜ) 
 Avar László, vezetı lapszerkesztı (MMG Kft.) 
 Dr. Szabó Bernadett, egyetemi adjunktus 
 
Elıadók:  
 
09.00 Szabó Melinda Erika 
 GVK Turizmus-vendéglátás (BSc) szak I. évf. 

 Tokaj turizmusa, borturizmus 
Konzulens: Dr. Könyves Erika, egyetemi docens 

  

09.20 Badics Zsuzsa 
 GVK Gazdasági agrármérnöki szak V. évf. 

 Az „Aranyszalma” városrehabilitációs program elemzése 
Konzulens: Dr. Nagy Adrián Szilárd, egyetemi adjunktus 

  

09.40 Bana János 
 GVK Gazdasági és vidékfejlesztési agrármérnöki (BSc) szak IV. évf. 

 Hencida község ma és holnap – nehézségek és lehetıségek 
Konzulens: Dr. Tikász Ildikó Edit, egyetemi adjunktus 

  

10.00 Lırincz Csilla 
 GVK Gazdasági agrármérnöki szak V. évf. 

 
A humán erıforrás szerepének vizsgálata a Nyírség Helyi 
Közösségben, az új vidékfejlesztési koncepció mentén 
Konzulens: Katonáné dr. Kovács Judit, egyetemi adjunktus 
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10.20 Mócsány Georgina 
 GVK Vidékfejlesztési agrármérnöki szak V. évf. 

 
Egy hátrányos helyzető kistelepülés, Rimóc vidékfejlesztési 
eredményei és tapasztalatai az EU tagságunk óta 
Konzulens: Dr. Nagy Géza, egyetemi tanár 

  

10.40 Nagy Csilla 
 GVK Vidékfejlesztési agrármérnöki szak V. évf. 

 
Az EU-s forrásokból finanszírozott vidékfejlesztési projektek 
eredményeinek értékelése Szabolcs- Szatmár- Bereg megyében 
Konzulens: Dr. Nagy Géza, egyetemi tanár 

  

11.00 Nagy Csilla 
 GVK Gazdasági és vidékfejlesztési agrármérnöki (BSc) szak IV. évf. 

 
Az autópálya építés gazdasági és társadalmi hatásának 
vizsgálata Hajdúnánáson 
Konzulens: Dr. Nagy Géza, egyetemi tanár 

  

11.20 Pleszkó Réka 
 GVK Gazdasági és vidékfejlesztési agrármérnöki (BSc) szak IV. évf. 

 
Nagycsécs település fejlesztési lehetıségei a 2007-2013-as 
idıszakban 
Konzulens: Dr. Nagy Géza, egyetemi tanár 
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AZ „A RANYSZALMA ”  VÁROSREHABILITÁCIÓS PROGRAM ELEMZÉSE  
 

Szerzı: Badics Zsuzsa, V. évfolyamos hallgató 
Konzulens: Dr. Nagy Adrián Szilárd, egyetemi adjunktus 

 
Napjainkban a vidékfejlesztés egyre nagyobb teret hódít. A vidék 

felértékelıdése, az ott élı emberek körülményeinek javítása, a vidéki 
térségek fejlıdésének elısegítése, valamint a további lemaradás 
megakadályozása az elsıdleges cél. A vidékfejlesztési politika 
középpontjában az áll, hogy a vidéki társadalom és gazdaság szereplıi 
számára megfelelı életkörülményeket és mőködtetési lehetıségeket 
lehessen biztosítani. 

Dolgozatom megírásának célja, hogy bemutassam az „Aranyszalma” 
városrehabilitációs program lebonyolításának folyamatát, illetve azt, hogy 
ennek köszönhetıen milyen tartós változások tapasztalhatók Hajdúnánás 
életében. Igyekeztem az Európai Unió vidékfejlesztési támogatási 
rendszerének változásába kisebb betekintést nyújtani, összefüggésben a 
2004-2006-os és a 2007-2014-es költségvetési idıszak közti 
különbségekkel. 

Kutatási eredményeim alapján dolgozatom négy fı részre 
összpontosul. Az elsı részben a terület- és vidékfejlesztés területét járom 
körbe. A második részben foglalkozom az Európai Unió vidékfejlesztési 
támogatási rendszerével. A harmadik részben bemutatom az 
„Aranyszalma” programot: a végbement I. ütemet, illetve a meg nem 
valósult II. ütemet. A negyedik rész tartalmazza egy – a helyi lakosság 
körében végzett – felmérés eredményeit, elemezve a jelenlegi városi 
körülményeket és a jövıben fejlesztendı területeket. 

Vizsgálataim során arra a megállapításra jutottam, hogy a város 
életében ez a fejlesztés amellett, hogy rendkívül szükségszerő volt, a 
lakosság megelégedettségét is kivívta. A fejlesztésnek köszönhetıen 
kialakult infrastrukturális és kulturális helyzet Hajdúnánás számára pozitív 
megjelenést és elırelépési lehetıséget hozhat mind kistérségi, mind megyei 
szinten. Lényeges szempontnak tartom, hogy a város milyen mértékben tud 
élni a környezet kínálta lehetıségekkel, hogy így képes legyen a régió 
sajátos elınyeire építve az önfenntartó társadalmi-gazdasági fejlıdés 
feltételeit megteremteni. 
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A WIFI  TECHNOLÓGIÁRA ÉPÜL İ INTERNET SZOLGÁLTATÁS 
FEJLESZTÉSÉNEK LEHET İSÉGEI HAJDÚSZOBOSZLÓN ÉS KÖRNYÉKÉN  

 
Szerzı: Bakó Károly István, V. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Dr. Kovács György, tanszéki mérnök 
 

A mai rohanó világunkban a városi embernek szinte lételemévé vált az 
Internet, és az ezen való kommunikálás. A nagyvárosok sőrőn lakott 
területeire a szolgáltatók igyekeznek a legkorszerőbb technikát alkalmazni, 
addig a ritkábban lakott területekre idıben csak sokkal késıbb kerülhet sor, 
a beruházások lassabb megtérülése miatt. Így bár igény lenne rá, az ilyen 
területen élık csak évekkel késıbb juthatnak hozzá az új technológia 
használatához, megfosztva ıket az ezekre épülı szolgáltatásoktól. Ez 
hátrányokat jelent nemcsak számukra, de a társadalom számára is. 

Ezért tartom fontosnak a nagy költséggel kiépíthetı vezetékes 
hálózatok mellett az alternatív megoldásokat is, amelyek alacsonyabb 
költséggel kivitelezhetıek. Az így kialakított hozzáférési hálózatszakaszok 
jelenthetnek megoldást a ritkán lakott területek Internet ellátásában. 

A kábeles szolgáltatások igen jelentıs beruházásokat igényelnek, és 
igen magas szolgáltatási szintet garantálnak. A kábelnélküli technológia 
egy jóval olcsóbb, de sebességében összemérhetı megoldást jelent a 
ritkábban lakott területeken, például a kertségekben, viszont a szolgáltatás 
színvonala is alacsonyabb. 

A vezeték nélküli (WiFi), hálózatok az utóbbi tíz évben jelentıs 
fejlıdésen mentek keresztül. 

Dolgozatomban ismertetem a vezeték nélküli hálózat szakmai alapját, 
a szabványait. Saját méréseim alapján bemutatom Hajdúszoboszló város 
WiFi-s lefedettségét, hiányosságait, aránytalanságait illetve a bekövetkezett 
bıvülést. Majd ezt követıen bemutatom az általam elképzelt Csatornakerti 
vezeték nélküli hálózatot, hogy abban milyen hardveres és szoftveres 
elemeket alkalmazok. Fontos célom volt továbbá a lehetı legnagyobb 
lefedettség elérése, valamint költség-hatékony eszközök alkalmazása. Ezt 
követıen a terep sajátosságait fejtem ki, majd kitérek a felmerülı 
akadályokra és gátló tényezıkre. 
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A HIBRIDKUKORICA -CÍMEREZÉS SZERVEZETTSÉGI TARTALÉKAINAK 
FELTÁRÁSA  

 
Szerzı: Balabán György, V. évfolyamos hallgató 
Konzulensek: Dr. Dér Ferenc, egyetemi docens 

Dr. Vántus András, egyetemi adjunktus 
 

Napjaink kihívásai, a sokszor kedvezıtlen piaci viszonyok, más 
szemszögbıl nézve pedig a túlnépesedés, egyre szigorúbb követelményeket 
támasztanak a magyar mezıgazdasággal szemben. Egyre többet – és minél 
jobb minıségben – termelni, emellett még a kereskedelem igényeinek is 
megfelelni, nagyon nehéz. A gazdálkodók csak akkor tudnak érvényesülni, 
ha kifogástalan terméket állítanak elı. Hamar világossá vált, hogy a 
kifogástalan vetımag alapfeltétele, ezáltal a jövı megalapozása a 
növénytermesztés eredményességének. 

Magyarországon, az egyik legfontosabb gabonanövény a kukorica, 
amelynek termesztése évszázadokon keresztül nagyon lassan fejlıdött, 
hozamaink is alacsonyak voltak. Az 1980-as évektıl azonban 
robbanásszerő növekedés következett be a terméseredmény tekintetében, az 
elızı évekhez képest háromszorosára nıtt a kukorica terméshozama. Erre 
annál is inkább szükség van, mivel a hagyományos felhasználási területek 
– humán táplálkozás, állati takarmánybázis – mellett újabb célú 
hasznosítások – bioüzemanyagok gyártása, kozmetikai ipar, szeszipar, 
biotermékek – is elıtérbe kerültek. Ahhoz, hogy fenn tudjuk tartani ezt a 
terméshozam-fokozódást, elengedhetetlen az évrıl-évre elıállított jó 
minıségő kukorica-vetımag használata. 

Dolgozatomban a fent említett okok miatt foglalkozom a kukoricával, 
ezen belül is a hibridkukorica-vetımag címerezési munkálatainak 
szervezettségével. A szervezettségben rejlı tartalékokat vizsgálom, mivel 
úgy érzem, hogy ez a munkamővelet a lelke az egész hibridkukorica-
vetımag elıállításnak. 

Felméréseimet a munkahelyi szervezettség vizsgálatának módszerével 
végeztem. Ez egy olyan komplex módszer, amely kiterjed a 
munkaszervezés összes elemére: a munkahelyre, a munkaerıre, a 
tevékenység szervezésére, valamint a munkakörnyezetre. Az említettek 
közül tanulmányoztam a munkahely elhelyezkedését, kialakítását, a 
rendelkezésre álló munkaerıt, az üzemeltetésre vonatkozó szempontokat, 
valamint a munkahely szociális légkörét. 

Törekedtem arra, hogy a vizsgálatok során kapott eredmények és az 
ezek értékelésébıl származó javaslatok, mind az elemzett gazdaság, mind 
pedig egyéb – hibridkukorica-vetımagot elıállító gazdaságok – számára is 
hasznosítható legyen. 
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M AGYARORSZÁG MAXIMÁLIS BIOMASSZA -ENERGETIKAI 
POTENCIÁLJÁNAK SZÁMÍTÁSI MÓDSZERE AZ AGROÖKOLÓGIAI 

LEHETİSÉGEK FIGYELEMBEVÉTELÉVEL  
 

Szerzık: Dombi Mihály , V. évfolyamos hallgató 
Balázs Ádám, V. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Dr. Kuti István , egyetemi docens 
 

Jelenünk, és az elıttünk álló évek, évtizedek egyik legnagyobb 
kihívása az emberiség számára a fejlıdés fenntartható irányba való 
elmozdítása lesz. E tekintetben talán a legfontosabb feladatunk az 
energiarendszerek átalakítása, annak érdekében, hogy azok egyre kisebb 
nyomást fejtsenek ki természeti környezetünkre, de eközben biztosítsák a 
kiegyensúlyozott társadalmi és gazdasági fejlıdést. Magyarország esetében 
létfontosságú a kifejezetten jó biomassza-elıállítási adottságok 
kihasználása e célra. Az általunk felvázolt modell lehetıséget nyújt annak 
pontos számítására, hogy az agroökológiai adottságokat figyelembe véve, 
mekkora szerepet játszhat a biomassza jövınk energia-szerkezetében, és 
hogy jelenlegi ismereteink szerint melyek azok a növényi kultúrák és 
hasznosítási módozataik, amelyek a legnagyobb nettó energiahozamot 
biztosíthatják. 

Vizsgálatunk során számos mezıgazdasági és erdészeti növényfajt 
figyelembe vettünk az agrotechnika és a genetikai alapok állandó, magas 
színvonalát feltételezve, valamint kizártuk az energetikai hasznosítás 
körébıl az élelmiszergazdaság számára szükséges termıterületeket. A 
modell digitális adatbázisokon alapszik, és az egyes kultúrák igényeit szem 
elıtt tartva adott termıhelyen a legnagyobb nettó energiahozamú fajt 
preferálja. Ezáltal összeáll egy térképi adatbázis, mely a maximális 
energiahozamot adó területhasználatot mutatja. Az általunk leírt modell 
nem vesz figyelembe számos olyan gazdasági tényezıt melyek a 
valóságban befolyásolják, hátráltatják a bioenergetika fejlıdését, de 
alkalmas lehet energiapolitikai döntések támogatására és egyes gazdasági 
szereplık döntés-elıkészítésének megalapozására. 
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HENCIDA KÖZSÉG MA ÉS HOLNAP – NEHÉZSÉGEK ÉS LEHETİSÉGEK 
 

Szerzı: Bana János, III. évfolyamos hallgató 
Konzulens: Dr. Tikász Ildikó Edit , egyetemi adjunktus 

 
Az Európai Unió tevékenységi körei között egyre elıkelıbb helyen 

szerepel a területi különbségek kiküszöbölése, a strukturális politika és a 
vidékfejlesztés. Ez Magyarország számára is megnöveli a lehetıségeket a 
perifériára szorult területek felzárkóztatására. 

Hajdú-Bihar megye – sıt az ország – leghátrányosabb helyzető 
települései közé sorolható Hencida. Ez a határ menti település a 64/2004-es 
kormányrendelet alapján a területfejlesztés szempontjából 48 
legelmaradottabb kistérség közé tartozó Berettyóújfalui kistérségben 
található. 

Bár személyes kötıdésem nincs a településhez, tanulmányaim során 
nyilvánvalóvá vált, hogy minden alkalmat meg kell ragadni az elmaradott 
területek felzárkóztatásának elısegítésére. Éppen ezért kerestem a 
lehetıséget részletes rálátást nyerni a település helyzetére, az adatokhoz 
való hozzáféréssel megalapozni dolgozatom témáját. 

A témához kapcsolódó szakirodalmat feldolgozva, a település 
fejlesztéséhez kapcsolódóan kitérek a területfejlesztés, a vidék és a 
vidékfejlesztés fogalomkörére, illetve a strukturális politikára. Munkám 
során – szekunder adatgyőjtést követıen – a vidék hármas funkciója 
alapján elemzem a település gazdasági, társadalmi és ökológiai adottságait. 
A helyzetfeltárás során megismert adatokat az összehasonlíthatóság és a 
település elmaradottságának számszerősíthetısége érdekében mutatókkal 
szemléltetem. Az adatokat a településre, a megyére, a régióra és az 
országra vetítve is ábrázolom. A helyzetfeltárást követıen elemzem a 
település elmaradottságának legfıbb okait, melyek ok-okozati 
összefüggéseit problémafa segítségével ábrázolom. A problémafa alapján 
célfát készítek, mellyel az elérendı célokat mutatom be. Végül javaslatot 
teszek a problémák megoldására és arra, hogyan valósíthatóak meg a 
kitőzött célok. 

Dolgozatommal arra a kérdésre keresem a választ, mely tényezık 
következménye a Hencida elmaradottsága, hogyan zárkózhatna fel – mint 
hátrányos helyzetbıl induló település – az életképes, fejlıdı vidéki 
községek sorába. 
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WEBFEJLESZTÉS, FELHASZNÁLÓI INTERFÉSZ , DESIGN, LOGÓ, TERVEZÉSE 
ÉS KIVITELEZÉSE EGY KONKRÉT WEBOLDAL ELKÉSZÍTÉSÉNEK  

BEMUTATÁSA SORÁN  
 

Szerzı: Béres Judit, III. évfolyamos hallgató 
Konzulensek: Dr. Várallyai László , egyetemi docens 

Disznós Imre, ügyvezetı igazgató 
 

TDK dolgozatomat webprogramozás témakörben írom, amely egy 
konkrét cég saját projektjének megvalósítását öleli fel. A projekt egy webes 
portál kialakítására irányul, melybıl a cég reklámbevételeket, valamint 
szoftverhasználati díjakat realizál majd. A projekt már elindult, ám az éles 
üzembe helyezésig sok a teendı. 

A projektben 2 fı vesz részt velem együtt. Egy fı projektmenedzser, 
vezetı programozó, valamint én, kliens oldali programozóként és 
designerként. 

Fı feladataim a projekt megvalósítása alatt, hogy megismerkedjek a 
projekt futása során használatos program- és leírónyelvekkel (HTML, CSS, 
JAVASCRIPT illetve JAVASCRIPT API-k pl: jQuery) illetve 
képszerkesztı programokkal (Photoshop, GIMP stb.). 

Hogy a tapasztaltabb programozókkal „egy nyelvet beszéljünk”, 
elolvastam Juhász István Programozás 1-2. címő egyetemi jegyzetét, hogy 
a fogalmi definíciókkal tisztában legyek. 

A projekt kapcsán teendıim a következık: állandó részvétel a projekt 
megbeszélésein, valamint hogy legalább megfigyelıként részt vegyek a 
tervezési fázisban (alkalmazásstruktúra, template-ek, adatbázis-tervezés 
stb.) annak érdekében, hogy megértsem és tisztában legyek az alkalmazás 
koncepciójával és annak mőködésével. Ezáltal e tudás megkönnyíti az én 
munkámat is, a felhasználói felület megtervezését és elkészítését olyan 
módon, hogy az a legmegfelelıbben illeszkedjen az alkalmazás 
funkcionalitásához. 

Ezen feladatok után, illetve ezekkel párhuzamosan feladatom még egy 
design-terv elkészítése, logó készítése. 
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ENERGIATAKARÉKOS MEGOLDÁSOK AZ INFORMÁCIÓTECHNOLÓGIÁ BAN 
 

Szerzı: Bokor Judit , II. évfolyamos hallgató 
Konzulensek: Dr. Nábrádi András, egyetemi tanár 

Dr. Kovács György, tanszéki mérnök 
 

 
A tudatos odafigyelés környezetünkre az emberiség számára 

létkérdéssé vált. Az információ- és kommunikációs technika 
energiafelhasználása az összes energiafelhasználásnak ugyan csak kis 
részét teszi ki, de az eszközök nagy száma miatt mégis számolni kell vele. 
Az energiafelhasználás közvetett környezetvédelmi hatású, nem a 
felhasználás helyén jelentkezik. Számítógépeink által elfogyasztott 
elektromos energiát erımővekben kell elıállítani, ott viszont minden 
megtakarítás számít. 

Az információs és kommunikációs technika a „sok kicsi sokra megy” 
elv érvényesülésével jelent gondot környezetvédelmi szempontból. Ezt a 
legnagyobb gyártók is felismerve technológiai fejlesztésük részeként 
jelenik meg az új eszközökben az energiatakarékosság, a környezetre 
kevésbé káros anyagok használata, valamint az újrahasznosíthatóság. 

Dolgozatomban számítástechnika energiafelhasználási tendenciáit 
tekintem át a gépek tömeges megjelenésétıl napjainkig, valamint a 
közeljövıre vonatkozó tendenciákat próbálok elıre jelezni. Kitérek a 
processzorok és leggyakrabban használt perifériáink energiaigényére, ezek 
energiatakarékos üzemmódjainak megoldásaira. A fellelt hazai statisztikai 
adatok alapján mikro- és makrogazdasági szinten számításokat készítek az 
infokommunikációs technikai felhasználói energiamérlegérıl. 
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A VÁLSÁG HATÁSA A VÁLLALKOZÓI SZEKTOR GAZDÁLKODÁSÁRA  ÉS 
MEGTAKARÍTÁSAIRA  

 
Szerzı: Csörgı Gábor, IV. évfolyamos hallgató 

Konzulensek: Kondorosi Ferencné dr., egyetemi docens 
Román Tibor, MKV termékszakértı 

 
Témaválasztásom a kisvállalkozások gazdaságban betöltött szerepe 

indokolta. A gyorsan növekvı mikro-, kis és középvállalkozások 
Magyarországon, de világszerte is a gazdaság meghatározó szférái. 
Hazánkban, a versenyszférában foglalkoztatottak több mint 70%-ának 
biztosítanak munkát, továbbá innen származik a GDP több mint fele és az 
export harmada. 

Dolgozatom elsıdleges célja a vállalkozások helyzetének, továbbá a 
hazai gazdaságban betöltött szerepének bemutatása, különös tekintettel a 
kisvállalkozásokra. Számos új törvény vizsgálatával felvázoltam a 
jövıképet, mind a szektor átláthatóságával, mind pedig a gazdálkodási 
formák alakulásával kapcsolatban.  

Szakmai gyakorlatom az OTP Bank Nyrt. Északkelet-magyarországi 
Régió, Régió Központjának mikro- és kisvállalkozásokkal (MKV) 
kapcsolatos területén végeztem. A gyakorlati helyen szerzett tapasztalatok 
ugyancsak segítették a témaválasztásom. 

Napjainkban a hitelekrıl aránytalanul sok szó esik a betétekhez képest. 
Beláthatjuk, hogy utóbbiak lényegesen egyszerőbb banki terméknek 
minısülnek, ám jelentıségük kiemelt fontossággal bír.  

Dolgozatom további részében ezért a vállalkozások által lekötött 
betétek jelentıségére hívom fel a figyelmet. Ismertetem a bankszektor 
mőködésének utóbbi három évét. Vizsgálatomban kiemelem a pénzügyi 
válságot, felhívom a figyelmet a bankok mőködésének veszélyeire, a 
recesszió okozta változásokra. Releváns, ezért bemutatom a kereskedelmi 
banki kamatok jegybanki alapkamat változására történı reagálását. 
Elemzem a kamatmarzsok alakulását a lakossági és vállalkozói szektorban. 
Rámutatok a vállalkozói betétek jelentıségére, melyeknek jelenleg, mikor a 
gazdaságot pénzügyi válság jellemzi, a forráshiánnyal küszködı bankok 
szempontjából kiemelt szerepe van. 

Dolgozatomat öt pénzintézet aktuális vállalkozói betétlekötési 
ajánlatának összehasonlításával zárom, és ezek alapján következtetéseket 
vonok le, végül megfogalmazom javaslataimat. 
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A MIKRO - KIS- ÉS KÖZÉPVÁLLALKOZÁSOK HITELEZÉSÉNEK FOLYAMATA 
AZ OTP BANK GYAKORLATA ALAPJÁN  

 
Szerzı: Egri Nikolett , III. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Galicz Kata Judit, tudományos segédmunkatárs 
 

Tanulmányom elsıdleges célja annak bemutatása, hogyan zajlik a 
mikro- kis és középvállalkozások hitelezési folyamata az OTP Banknál. 

Véleményem szerint a téma aktuális, mert a magyar gazdaság elmúlt 
évekre jellemzı egyensúlyi problémái nem kedveztek a vállalkozások 
stabilitásának, melyek egyre erısebben érzik a válság hatását. Ennek oka, 
hogy a gyér belföldi kereslet miatt a vállalkozások csökkentik a 
termelésüket, így kevesebb nyereségre tesznek szert, a bevételük csökken, 
a központi elvonások viszont magasak, ezért a vállalkozás az eredményébıl 
nem halmoz fel. Jövedelem és likviditási oldalról a vállalkozás pénzügyi 
helyzetének javítására egyedüli eszköznek a hitelfelvétel bizonyul. 

Dolgozatom elején fontosnak tartom bemutatni a magyar 
bankrendszert és az OTP Bankot, valamint annak hiteltermékeit, annak 
érdekében, hogy egyértelmő legyen miért választottam egy bizonyos 
hitelkonstrukciót. 

Dolgozatom második felében egy konkrét példán keresztül szeretném 
bemutatni az MKV hitelezés folyamatát. Az Egri Tüzép Kft. tárgyi eszköz 
beszerzésének céljából Új Magyarország Beruházási Hitelt szeretne 
felvenni az OTP Banknál. E példa alapján végigkövetem a hitelezési 
folyamatot a hitelkérelem benyújtásától a hitel folyósításáig. 

A vállalkozások fejlıdése, növekedése szempontjából az egyik fontos 
kérdés az, hogy hozzá tudnak-e jutni, és ha igen, milyen feltételekkel külsı 
finanszírozási forrásokhoz. 

A kisebb vállalkozásoknak külsı finanszírozási forrásokhoz jutni nem 
könnyő, mert a bank számára különleges ügyfelek. Különlegességük oka 
abban rejlik, hogy hitelezésük kockázata a szektorra jellemzı sajátosságok 
miatt magas. A kisvállalkozói hiteligények realitásának megítélése a 
vállalkozás vagyoni, pénzügyi helyzetének és a kért hitel felhasználási 
céljának bizonytalansága miatt nehezebb, a hitelbírálat során nagyobb 
hangsúlyt kapnak az ügyféllel kapcsolatos szubjektív értékelési 
szempontok. 
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PRECÍZIÓS TÁPANYAG -GAZDÁLKODÁS A GYAKORLATBAN  
 

Szerzı: Ferencsik Sándor, IV. évfolyamos hallgató 
Konzulens: Dr. Sulyok Dénes, ügyvivı szakértı – fejlesztımérnök 

 
A modern, fejlett társadalmak jelentıs mezıgazdasági nehézségekkel 

küzdenek. Véleményem szerint a precíziós gazdálkodás lehet az egyik 
megoldási alternatíva, amely alkalmas a hazai mezıgazdaság 
versenyképességének növelésére. Napjaink egyik legfontosabb célkitőzése 
a fenntartható gazdálkodás feltételeinek megteremtése. Sajnos sok olyan 
területen is folytatnak növénytermesztési tevékenységet hazánkban, ahol az 
nem optimális. Nem valósul meg a termıhelyspecifikus 
termesztéstechnológiák alkalmazása, amely mind ökológiai, mind pénzügyi 
szempontból kedvezıtlen következményekkel jár. 

A talajerı-gazdálkodás folyamatai a modern növénytermesztési 
technológiák részét képezik, ennek ellenére nem tekinthetık alapvetı 
ráfordításnak, mivel – a szélsıséges példákat nem tekintve – trágyázás 
nélkül is megvalósítható magyar viszonyok között a növények termesztése, 
legalábbis egy alacsony-közepes színvonalon. Talajerı-utánpótlással 
azonban a növények terméshozama növelhetı, illetve szinten tartható, és 
hasonlóképpen szinten tartható a termıföld termıképessége is. 

Vizsgálatainkba a mintagazdaság 24 tábláját, mintegy 2 247 ha 
területet vontunk be. A gazdaság területét három növénytermesztési 
kerületre (blokkra) osztottuk. A keleti blokkban 11 tábla (1 005 hektár), a 
középsıben 10 tábla (969 hektár), a nyugatiban pedig 3 tábla (274 hektár) 
termıterület található. Meghatároztuk az átlagszaktanács alapján, illetve 
precíziósan kijuttatandó hatóanyag-mennyiségeket, majd mőtrágya-
mennyiséget, és a 2009. júliusi mőtrágyaárak alapján összehasonlítottuk a 
két technológiát. Amennyiben a jelenlegi vetésszerkezet helyett a 
„blokkosítást” alkalmazzuk, azaz egy adott növénytermesztési kerületen 
belül minél homogénebb növényállományt termesztünk, a tápanyag-
gazdálkodás, növényvédelem, talajmővelés és a betakarítás 
munkamőveleteiben is a géprendszereink kihasználtságát növelni tudjuk, 
ezen keresztül pedig további költségeket takaríthatunk meg. Ezt követıen 
elvégeztük a differenciált kijuttatáshoz szükséges géprendszerek 
beruházás-megtérülési vizsgálatait. 
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KÖRNYEZETKÍMÉL İ NÖVÉNYI TÁPANYAGHASZNÁLAT GAZDASÁGI 
VIZSGÁLATA  

 
Szerzı: Hubert Klára , II. évfolyamos hallgató 

Konzulensek: Dr. Felföldi János, egyetemi docens 
Dr. Lévai László, egyetemi docens 

 
A költségek csökkentése a mezıgazdasági termelés hatékonysága 

javításának egyik alapkérdése. Az alkalmazott technológiák eltérı költség 
kihatásai miatt fontos annak vizsgálata, hogy mely lépések hagyhatók el, 
mely lépések helyettesíthetık másokkal. Az átgondolt talajmővelés és a 
racionális tápanyag utánpótlás jelentısen csökkentheti a költségeket. A cél 
a fenntartható gazdálkodás lehet, azaz a költségcsökkentés nem járhat a 
végtermék mennyiségének és minıségének csökkentésével. A kemikáliák 
használatának káros hatásai lehetnek a talaj termıképességére is. Az 
egyoldalú nitrogén mőtrágya felhasználás esetében számolnunk kell a 
talajaink elsavanyodásával, ami talajvédelmi és gazdasági kérdéseket is 
felvet.  Éppen ezért az alternatív tápanyag-ellátási formák 
megkülönböztetett jelentıséggel bírnak. Ehhez kapcsolódóan a 
tarlómaradványok gyors mineralizációjának vizsgálata, vagy a nitrogén 
ellátás minimális nitrogén mőtrágyával való biztosítása alapvetı kérdések. 
Dolgozatomban arra kerestem a választ, hogy milyen különbség van input 
oldalon a hagyományosan használt mőtrágyák és a biotrágyák 
felhasználása között. 

Egy olyan mezıgazdasági vállalkozás input-output viszonyait 
elemeztem, ami egyaránt használ hagyományos mőtrágyákat és nagy 
területen alkalmazza a biotrágyát is. Ennek célja, hogy tisztázhassam az 
eltérı tápanyag utánpótlási formák és a terméseredmények kapcsolatát. 
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A BIOMETÁN EL İÁLLÍTÁSÁNAK GAZDASÁGI ELEMZÉSE ESETTANULMÁNY 
SEGÍTSÉGÉVEL  

 
Szerzı: Juhász Ilona Lilla, V. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Dr. Bai Attila , egyetemi docens 
 

A biogáz a jövı energiahordozója. Az energiahordozók 
kulcsfontosságú szerepet játszanak a nemzetközi politika, és a nemzeti 
gazdasági rendszerek versenyképességének befolyásolásában. Mivel az 
olaj- és földgázárak egyre emelkednek, még fontosabbá válik az olyan 
technológiák kifejlesztése és terjesztése, melyek csökkenthetik a 
hagyományos fosszilis energiahordozóktól való függést, egyben megoldást 
kínálnak hulladékgazdálkodási problémákra is. 

Magyarországnak, amely teljes energiafelhasználásának közel 70%-át 
importálja, rendkívül fontos feladata lenne a fosszilis energiahordozók 
kiváltása, hiszen hazánk ezen energiaforrásokban nem bıvelkedik, ezzel 
szemben jó mezıgazdasági adottságokkal rendelkezik, akár 
energianövények termesztésére is. A megújuló energiahordozók közül a 
biogáz a vidék számára és a magyar nemzetgazdaság számára is hatalmas 
potenciált rejt. Ennek alapja, hogy a környezetvédelem és az 
energiatermelés hatékonyan és gazdaságosan összekapcsolható. A 
felhasználás is jelentısen differenciált, hiszen a biogáz felhasználható 
áramtermelésre, hőtésre, főtésre, gépjármővek motor-hajtóanyagként, 
hálózati rendszerbe betáplálva pedig minıségi gázként. 

A dolgozatomban bemutatott tisztítási módszerek lehetıvé teszik a 
biogáz használati értékének, piacképességének növelését. A kogenerációs 
eljárásokkal szemben nagy elınyként jelentkezik az, hogy itt nem képzıdik 
hulladékhı, melynek felhasználása (különösen nyáron) problematikus. A 
gazdasági értékelésem célja az, hogy egy adott gázmennyiség kétféle 
értékesítés során elérhetı jövedelem, az ehhez szükséges beruházásigény, 
valamint a gazdaságosnak tekinthetı üzemi méret meghatározása, 
összehasonlítása. Ezt a kenderesi közepes mérető biogáz üzem példáján, 
mőködési paramétereit felhasználva saját számításokkal mutatom be. 

A biogáz elıállítás, mint legígéretesebb megújuló energiaforrás 
támogatási rendszere javítható, sıt javítandó, jelenleg is átalakulás elıtt áll. 
Ez megteremtheti annak a feltételét, hogy választ adjunk napjaink növekvı 
energiaigényére, a növekvı energiaárakra, ezen felül pedig hozzáadott 
értéket, és jobb feltételt biztosíthatunk a vidéki mezıgazdaság és az egész 
társadalom számára. 
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VÁGÓCSIRKE HÍZLALÁS TARTALÉKAINAK VIZSGÁLATA ADOTT 
VÁLLALKOZÁS ADATAI ALAPJÁN  

 
Szerzı: Kiss István, V. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Dr. Szıllısi László, egyetemi tanársegéd 
 

A világon egyre nagyobb népszerőségnek örvend a csirkehús. A 
termelés növekedése folyamatos volt az elmúlt években és hasonló trendet 
fog követni a közeljövıben is. Magyarországon a baromfihús a 
legnépszerőbb húsféleség ezen belül is a fogyasztásból a legnagyobb arányt 
a csirkehús teszi ki. Területi lekötést és környezeti terhelést figyelembe 
véve a vágócsirke hízlalás a leghatékonyabb ágazat ma a világon. 
Nyugodtan kijelenthetjük, hogy ha az emberiség élelmiszer ellátásáról van 
szó, akkor ennek a leghatékonyabb módja a baromfiágazattal képzelhetı el. 
A brojler csirke hízlalás átlagos naturális hatékonysági mutatói hazánkban 
gyengébbnek mutatkoznak, mint más nyugat-európai országokban. 
Amennyiben nincs torzulás ezekben a jelzıszámokban, akkor komoly 
tartalékok vannak az ágazatban hazánk csirke hízlalását illetıen. 

Dolgozatom célja, hogy egy adott vállalkozás termelésének 
hatékonyságát igazoljam, az esetleges tartalékokat feltárjam, illetve az 
egyes költségtényezık szerepének súlyát megfelelıen tisztázzam. 
Vizsgálataimat adott gazdaság üzemsoros adatai alapján 2006. január és 
2009. szeptember közötti idıszakra vonatkozóan végeztem el, amely 
összességében 21 rotációra terjedt ki. 

Naturális hatékonyság tekintetében a három legfontosabb mutatót 
vizsgáltam; elhullási arány, takarmányértékesítés és vágáskori testtömeg. 
Az adott vállalkozás naturális hatékonysági mutatóit összehasonlítottam a 
hazai és a versenytársak (nyugat-európai országok) naturális 
hatékonyságával. Ez alapján megállapítható, hogy mely területen vannak 
tartalékai a vizsgált vállalkozásnak. Ezzel összefüggésben kijelenthetı, 
hogy jelentıs tartalékok mutathatók ki a takarmányértékesítés területén. 

Ezt követıen egy általam készített kalkulációs modell segítségével 
szcenárióelemzéseket végeztem a naturális hatékonysági mutatók 
gazdasági mutatókra gyakorolt hatását illetıen. Ennek során elemeztem a 
vállalkozásra, valamint a versenytársakra jellemzı naturális hatékonysági 
mutatók különbözı állapotainak hatásait is. Végül megvizsgáltam – ceteris 
paribus – a takarmányértékesítés, az elhullási arány, illetve a vágáskori 
testtömeg esetén mutatkozó tartalékok kihasználása révén realizálható 
gazdasági változásokat. 
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AZ AGRÁRGAZDASÁG KFT. VAGYONI , PÉNZÜGYI , JÖVEDELMEZ İSÉGI 
HELYZETÉNEK ÉRTÉKELÉSE  

 
Szerzı: Könnyő Eta, IV. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Dr. Kozma András, professor emeritus 
 

A világban kibontakozó gazdasági és pénzügyi válság érzékenyen 
érinti a mezıgazdasági ágazatot. Jelenleg a mezıgazdaság tıkehiánnyal 
küzd. A földtulajdonosok kétharmada nem a mezıgazdaságban dolgozik, 
ezért bérleti díj formájában a mezıgazdasági tevékenységbıl származó 
jövedelem jelentıs része átvándorol a nemzetgazdaság más ágaiba, és ez a 
folyamat további tıkehiányt eredményez. 

Az elmúlt évtizedekben az agrárgazdaságban számottevı változások 
zajlottak le és további változások várhatóak, melyek döntı módon 
meghatározzák egy mezıgazdasággal foglalkozó vállalkozás vagyoni, 
pénzügyi és jövedelmi helyzetét. 

Mindezek következtében elengedhetetlenül fontos, hogy a 
mezıgazdasági tevékenységet folytató vállalkozások minısítésérıl, 
vagyoni, pénzügyi és jövedelmezıségi helyzetérıl megfelelı 
információkkal rendelkezzünk. 

A dolgozatomban egy mezıgazdasági vállalkozás tevékenységének 
elemzését és értékelését tőztem ki célul. A gazdasági elemzés a 
gazdálkodás eredményeinek vizsgálatára és értékelésére irányuló 
tevékenység, amely eszköze a gazdasági döntések megalapozásának. 

A vagyoni helyzet vizsgálata során értékelem a vállalkozás 
eladósodottságát, tıkeellátottságának alakulását, az eszközeinek saját 
tıkével, illetve hosszú lejáratú kötelezettséggel való fedezettségének 
arányát. 

A pénzügyi helyzet elemzésekor a vállalkozás likviditását, 
tıkeszerkezetét, jövedelmezıségét vizsgálom. A pénzügyi helyzet akkor 
elfogadható, ha fenntartható a pénzügyi egyensúly, azaz a rendelkezésre 
álló pénzügyi eszközöknek elegendınek kell lenniük a mindenkori 
tıkeigény fedezésére. A jövedelmezıségi mutatók a vállalkozás 
mőködésének eredményességét fejezik ki. 

Célom, hogy az Agrárgazdaság Kft. éves beszámolóinak adataiból 
kiindulva vagyoni, pénzügyi és jövedelmezıségi helyzetének vizsgálata, 
elemzése, értékelése különbözı mutatószámok segítségével. Az 
elemzésemmel szeretném bemutatni a vizsgált idıszakban az ágazatot ért 
hatásokat, s azok következményeit. 
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A TÁRGYI ESZKÖZÖK ÉRTÉKCSÖKKENÉSI LEÍRÁSÁNAK LEHET İSÉGEI ÉS 
A KÜLÖNBÖZ İ LEÍRÁSI MÓDOK HATÁSÁNAK MODELLEZÉSE AZ 

AGRÁRGAZDASÁG KFT-NÉL  
 

Szerzı: Könnyő Szilvia, IV. évfolyamos hallgató 
Konzulens: Dr. Kozma András, professor emeritus 

 
A dolgozatomban bemutatom az értékcsökkenéssel kapcsolatos 

fontosabb szakirodalmakat, valamint a különbözı jogszabályok 
tanulmányozása mellett különös figyelmet fordítok a témával kapcsolatban 
megjelent könyvekre, folyóiratokra. Ennek keretében bemutatom az 
értékcsökkenéssel kapcsolatos elméleti ismereteket. 

A dolgozatom elsı részében a tárgyi eszközök esetében elszámolandó 
terv szerinti és terven felüli értékcsökkenések törvényi és szakirodalmi 
hátterét ismertetem.  

A terv szerinti értékcsökkenéssel kapcsolatban kitérek az 
értékcsökkenés megtervezésének a menetére, az ahhoz kapcsolódó 
fogalmakra, az értékcsökkenés elszámolásának megváltoztatására, továbbá 
a gazdálkodók által választható módszerekre. 

A szakirodalom áttekintése után mutatom be a modellként választott 
gazdasági társaság, az Agrárgazdaság Kft. erıforrásait, menedzsmentjét, 
üzleti tevékenységét. Ismertetem a fıbb ágazatok eredményeit, valamint a 
tevékenységi köröket. 

A következı fejezetben a Kft. tárgyi eszközeit, valamint ezen 
eszközöknél alkalmazott értékcsökkenési leírási módszert mutatom be. 
Elıször megvizsgálom és értékelem a vállalkozás tárgyi eszközökkel való 
ellátottságát, majd ismertetem a befektetett eszközöknél alkalmazott 
értékcsökkenési leírás módszerét. 

Ezt követıen ismertetem a különbözı értékcsökkenési leírási 
módszerek számításának menetét a Kft. tárgyi eszközeinek segítségével. 
Valamint modellezem az egyes leírási módszerek hatását a vizsgált 
eszközök értékcsökkenésére és nettó értékére. Végezetül megvizsgálom, 
hogy a különbözı leírási módszerek alkalmazása milyen hatást gyakorolt 
volna a Kft. 2008. évi mérleg szerinti eredményére. 

A dolgozatom befejezéseként összegzem az Agrárgazdaság Kft-nél 
alkalmazott értékcsökkenési leírásról győjtött tapasztalataimat, valamint a 
modellszámítások alapján levont következtetéseimet. Illetve javaslatokat 
teszek az Agrárgazdaság Kft. tárgyi eszközeinél alkalmazható 
legkedvezıbb értékcsökkenési leírás módszerére. 
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SZOLGÁLTATÁSNYÚJTÁS AZ ITIL  MÓDSZERTAN AJÁNLÁSAINAK 
MEGFELEL İEN 

 
Szerzı: Kupai Boglárka , III. évfolyamos hallgató 

Konzulensek: Dr. Kovács György, tanszéki mérnök 
Dr. Kuti István , egyetemi docens 

 
A vállalatok fejlıdését célzó olyan hagyományos eljárások, mint a 

költségcsökkentés, létszámcsökkentés a gazdasági válság idején egyre 
gyakoribbak. Azonban nem feltétlenül ezek a célravezetı módszerek. A 
vezetés átgondoltan, informatikai módszertanok ajánlásai alapján is tehet 
szert profitra. Ilyen módszertan az IT Infrastruktúra Könyvtár (ITIL) is, 
mely az informatikai infrastruktúra menedzselésére kínál ténylegesen 
mőködı, jól bevált módszereket. Ez alapján szervezheti egy vállalat többek 
közt ügyfélszolgálatát, incidenskezelési folyamatát, pénzügyi irányítását is. 
Kutatásom során arra kerestem a választ, tényleg mőködnek-e ezek a jól 
bevált gyakorlatok, meghatározható-e segítségükkel az ideális alkalmazotti 
létszám, biztosítható-e az ügyfelek elégedettségét kiváltó szolgáltatási szint 
és rendelkezésre állási idı. A vállalat gazdaságos mőködését többféle 
módon el lehet érni, illetve fenn lehet tartani. De az ügyfelek számára az 
elsı számú szempont, hogy valóban azt a szolgáltatási szintet kapják-e a 
pénzükért, amit elvárnak. 
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A HUMÁN ERİFORRÁS SZEREPÉNEK VIZSGÁLATA A NYÍRSÉG HELYI 
KÖZÖSSÉGBEN, AZ ÚJ VIDÉKFEJLESZTÉSI KONCEPCIÓ MENTÉN  

 
Szerzı: Lırincz Csilla, V. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Katonáné dr. Kovács Judit, egyetemi adjunktus 
 

Az utóbbi évek jellemzı tendenciája, hogy a vidéki térségek és 
fejlesztési lehetıségeik elıtérbe kerültek az Európai Unióban, így 
Magyarországon is.  

Az elmúlt idıszakban a vidékfejlesztés koncepciója sokat formálódott. 
Az 1970-es évek végéig az exogén vidékfejlesztés volt a domináns modell. 
Az 1970-es évek végére változott a megközelítés és egyre nagyobb 
érdeklıdés mutatkozott az endogén vidékfejlesztés iránt, melynek lényege 
a helyi erıforrásokra való támaszkodásban rejlik. Napjainkra az új endogén 
vidékfejlesztés koncepciója a folyamat irányítását a helyi és a külsı erık 
kölcsönhatásának tekinti.  

Dolgozatomban a „Nyírség Helyi Közösség” Leader településein – 
elsısorban a humán és társadalmi erıforrás oldaláról – mutatom be a 
vidékfejlesztés problémáit, lehetıségeit. Azért a Leader közösség 
településeit választottam esettanulmányom elkészítéséhez, mert úgy 
gondolom, hogy az 1991-tıl mőködı Leader program teret ad a helyi és a 
külsı erık kölcsönhatásának. Fontosnak tartom kiemelni, hogy 
munkámban a vidéki térségek gazdasági fejlıdését tágabb értelemben 
vizsgálom. Ebben az értelmezésben nem csak a szőken vett gazdaság kerül 
kiemelésre, hanem a társadalmi és a politikai rendszer fejlıdése is szerepet 
kap. A Leader hét alapelvét figyelembe véve, a sikerességéhez fontos 
lenne, hogy a helyi szereplık jól informáltak és aktívak legyenek, 
megvalósuljon a többszintő kormányzás. 

Munkám során a szakirodalom rendszerezése mellett, kérdıíves 
vizsgálatot végeztem a lakosság körében. Hipotézisként azt fogalmaztam 
meg, hogy a térségben kevesen tudják, mit takar a Leader program. A 
kérdıíves felmérésben többek között olyan kérdésekre kerestem a választ, 
tudják-e a nyírségi lakosok mit jelent a program, mi a szerepe. Mennyire 
aktívak vagy passzívak a helyi közösség állampolgárai.  

A kérdıívekben feltett kérdésekre adott válaszok igazolták 
hipotézisemet. Az eredmények azt mutatják, hogy kevesen ismerik a 
programot és nagy a kommunikációs rés. 
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AZ ABO HOLDING ZRT. VAGYONI -, PÉNZÜGYI ÉS JÖVEDELMEZ İSÉGI 
HELYZETÉNEK ELEMZÉSE A 2004-2008.ÉVI ÉVES BESZÁMOLOK ALAPJÁN  
 

Szerzı: Markovics Valéria , IV. évfolyamos hallgató 
Konzulens: Dr. Fenyves Veronika, egyetemi adjunktus 

 
Dolgozatom témájául a kelet európai piac egyik meghatározó 

szereplıje a magyar tulajdonban lévı gabonakereskedelmi, malomipari és 
takarmányipari tevékenységet folytató ABO cégcsoport anyavállalatának 
gazdálkodási elemzése szolgált. Témaválasztásomat nem csak az Észak-
Alföldi régióban való tevékenykedésének földrajzi közelsége indokolja, 
hanem a dinamikus növekedése valamint a jelentıs szerep vállalása a 
régióban illetve a mezıgazdasági ágazatban. A kedvezıtlen helyzetben 
lévı magyar mezıgazdaság valamint a pénzügyi válság ellenére az ABO 
Holding Zrt. számottevı fejlıdést produkál a rendszerváltás óta egészen 
napjainkig. 

Világ szinten a mezıgazdasági ágazat szerepe az ipari forradalom óta 
csökkenıben van. Az 1900-as évek elején e szakágból származó 
jövedelmek tıkét, és a felszabaduló munkaerı dolgozókat biztosított az 
iparfejlıdéséhez a mai fejlett ipari országokban. A XX. század elsı évében 
ez az iparág foglalkoztatta a munkavállalók több mint 80%-át. Ma ez a 
szám a világ fejlett országait tekintve 2-5% között van. Az Európai 
Unióban, napjainkban a népesség körülbelül 3%-a dolgozik a 
mezıgazdaságban, amely ennek köszönhetıen 1,9%-kal járul hozzá a 
GDP-hez. 

Az Albo Holding Zrt. központja és divíziói fıként Magyarország keleti 
felén található. Központja Szabolcs-Szatmár-Berg megye székhelyén, 
Nyíregyházán található. De tagvállalatai megtalálhatók Romániában, 
Ukrajnában, Szlovákiában, ugyanakkor megkezdte mőködését Szerbiában 
is. . Így a magyar tulajdonban lévı vállalatcsoport ez idı szerint öt ország 
területén található meg Jelenleg négy tevékenységi köre négy divíziót 
foglal magába. Gabona kereskedelemmel az ABO Trade, malomiparral az 
ABO Mill, takarmányiparral az ABO Mix, állattenyésztéssel az ABO Farm 
foglalkozik. 

Célom a zártkörően mőködı részvénytársaság éves beszámolóinak a 
vizsgálatával képet adni a cég jelenlegi helyzetérıl, az elızı idıszakhoz 
képest bekövetkezett változásokról valamint a gazdálkodás javításának 
lehetıségeirıl. Erre szolgál eszközül a gazdasági elemzés módszerei és 
mutató számai. 
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EGY HÁTRÁNYOS HELYZET Ő KISTELEPÜLÉS , RIMÓC VIDÉKFEJLESZTÉSI 
EREDMÉNYEI ÉS TAPASZTALATAI AZ EU TAGSÁGUNK ÓTA  

 
Szerzı: Mócsány Georgina, V. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Dr. Nagy Géza, egyetemi tanár 
 

Aligha lehet szebb feladat egy vidékfejlesztı szakos hallgató számára, 
mint hogy a saját szülıfalujáról írjon TDK dolgozatot. Ekkor van lehetıség 
az egyetemen tanultakat összevetni a mindennapok valóságával, amelyet 
közvetlen ismeretek és érzelmi kötıdések erısítenek. Rimóc a szülıfalum, 
szeretek itt élni, érdekel, hogy mi történik a településsel, milyen jövıkép 
tárulhat fel egy hátrányos helyzető vidéki település számára. 

Dolgozatomnak fı célja, hogy bemutassam azt, hogy egy kistelepülés 
hogyan tudja igénybe venni a rendelkezésére álló vidékfejlesztési 
lehetıségeket, különösen a kistelepülések elırelépését segítı LEADER 
programot. 

Hogyan fognak össze a települések, akik a közösség, a partnerség 
erejét használva kívánnak több és jobb eredményt elérni. Hogyan tud élni a 
vidék a programmal, milyen lesz ennek eredménye, és milyen tényezık 
hátráltatják a településeket. 

A LEADER mellett természetesen az UMVP III. tengelyének 
lehetıségeirıl sem feledkezhetünk meg, hiszen ez a tengely is a 
vidékfejlesztést hivatott szolgálni. 

A '90-es évektıl kezdve felismerték az Európai Unióban a növekedés 
helyett a fenntartható helyi fejlıdés jelentıségét. 1991-ben elindult a 
LEADER program, amelynek alapvetı célja volt, hogy az alulról jövı 
kezdeményezéseket támogassa. Magyarország településeinek az Unióba 
való belépés után volt lehetıségük a programban részt venni. Rimóc is 
ekkor lett tagja a Cserháti Falvak Helyi Akciócsoportnak. 

2007-tıl már az Új Magyarország Vidékfejlesztési Program keretében 
jelent meg a LEADER, mint IV. tengely. Ekkor Rimóc az Ipoly-menti 
Palócok Helyi Akciócsoportnak lett tagja. Ezzel közel egyidıben a III. 
tengely pályázataira is több pályázatot benyújtott a település. 

A lakosság körében végzett kérdıíves felmérés eredményeibıl többek 
között arra következtettem, hogy az emberek nagy része nem ismeri a 
LEADER programot, és több települési adottsággal is elégedetlenek, 
viszont hajlandóak részt venni a fejlesztésekben. 

Pontosan ez az alapja a közösségi kezdeményezéseknek, amelyek 
lehetıvé teszik egy olyan kistelepülés, mint Rimóc részvételét a két tengely 
pályázataiban, így a vidékfejlesztésben. 
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AZ EU-S FORRÁSOKBÓL FINANSZÍROZOTT VIDÉKFEJLESZTÉSI 
PROJEKTEK EREDMÉNYEINEK ÉRTÉKELÉSE SZABOLCS- SZATMÁR - 

BEREG MEGYÉBEN  
 

Szerzı: Nagy Csilla, V. évfolyamos hallgató 
Konzulens: Dr. Nagy Géza, egyetemi tanár 

 
Magyarország 2004. május 1.-tıl az Európai Unió teljes jogú tagja. 

Hazánk régi álma teljesült ezzel, hisz nemcsak a rendszerváltás óta, hanem 
évszázadokon át próbáltunk közelebb és közelebb kerülni a nyugat- európai 
fejlıdési központhoz. 

A vidékfejlesztésrıl szóló 1257/1999 EK rendelet meghatározta azokat 
a területi kategóriákat, amelyeket az Európai Unió hátrányos helyzetőnek 
(kedvezıtlen adottságúnak) tekint, s amelyeket éppen ezért kompenzációs 
támogatásban részesít. Ide tartozik Szabolcs- Szatmár Bereg megyében 
lévı települések döntı többsége is. Az uniós csatlakozással az Európai 
Mezıgazdasági Orientációs és Garancia Alap forrásaiból – megfelelı hazai 
társfinanszírozással kiegészítve – hazánk vidékfejlesztési tervének 
keretében lehetıség nyílt vidékfejlesztési támogatások igénylésére. Ennek a 
megyének adottságai alapján szüksége van a vidéke fejlesztésére. 

Dolgozatomban szeretném bemutatni az Agrár-és Vidékfejlesztési 
Operatív Programot. A program intézményrendszerén, céljain, prioritásain 
és az intézkedések megvalósulásának tükrében szeretnék rávilágítani a 
pályázási rendszerre és ennek tapasztalataira. A pályázók ennek a 
programnak a pályáztatása útján ismerték meg azokat az Európai Uniós 
pályázati elıírásokat, amelyek ahhoz szükségesek, hogy megfelelı 
színvonalú és tartalmú kérelmek kerüljenek bemutatásra. 

Munkám elkészítéséhez a Nyíregyházán mőködı Mezıgazdasági és 
Vidékfejlesztési Hivataltól győjtöttem a kiinduláshoz szükséges adatokat és 
információkat. Ezeket felhasználva, kérdıívek segítségével, illetve 
mélyinterjúk alapján értékeltem a sikeres pályázatokat és elemeztem a 
sikertelen pályázatok lehetséges okait. Az érintettek tapasztalatai alapján 
pedig következtetéseket vontam le azzal a céllal, hogy hogyan lehetne a 
pályázóknak az elızı vidékfejlesztési programban észlelt hibákat 
kijavítaniuk és az Új Magyarország Vidékfejlesztési Programban még 
nagyobb sikereket elérniük. 
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AZ AUTÓPÁLYA ÉPÍTÉS GAZDASÁGI ÉS TÁRSADALMI HATÁSÁNA K 
VIZSGÁLATA HAJDÚNÁNÁSON 

 
Szerzı: Nagy Csilla, IV. évfolyamos hallgató 
Konzulens: Dr. Nagy Géza, egyetemi tanár 

 
A dolgozat Hajdúnánás jelenét és jövıbeli kilátásait próbálja 

feltérképezni a 2006 végén és 2007 szeptemberében átadott M35 és M3-as 
autópályákkal összefüggésben a lakosság és a helyi vállalkozók 
véleményének ismeretében. A dolgozathoz közvélemény kutatást végeztem 
mind két körben, hogy megismerhessem azt, hogy a Hajdúnánáson élık 
hogyan látják a jelent és mit várnak el a város jobb jövıjéért, fejlıdésért. A 
kérdıíves felmérés során a lakosság 2 %-a válaszolt a kérdıívemre, míg a 
vállalkozók 3%-a segítette elı a szakdolgozat megírását. A gazdasági 
világválság idején nehéz felmérni ilyen rövidtávon a hatásait egy ilyen 
nagy volumenő beruházásnak, azonban vélemények, érzések, ötletek már 
megjelennek az átadással kapcsolatban. Ezen javaslatokat tovább gondolva 
vázoltam fel a fejlıdés lehetséges sarokpontjait. Véleményem szerint a 
munkahelyteremtés a turizmusfejlesztés, a közlekedési útvonalak 
rendbetétele, valamint az autópálya logisztikai lehetıségeinek kihasználás 
lenne a legfontosabb. 

Az autópályák közelsége megteremtette a város számára a lehetıséget, 
hogy bekapcsolódjon az európai vérkeringésbe. Az elérhetıség javulásának 
generálnia kell a beruházási kedv növekedését, a meglévı kapcsolatok 
fejlıdését, bıvítését. Megteremti a lehetıséget arra, hogy ipari park 
jöhessen létre, melynek alapvetı feltétele az, hogy több közlekedési 
eszközzel is gyorsan és költséghatékonyan el lehessen érni a várost. Egy 
ipari park létrejötte vonzaná a tıkét, hiszen kedvezményeket, elınyös 
mőködési keretet kaphatnak azok a vállalatok, melyek itt telepednek le. A 
város számára elınyt jelentenének, hiszen munkahelyeket teremtenének, 
jövıképet adnának a fiatal generációnak. 

Véleményem szerint azért nagyon fontos a kutatás végzése, hogy 
felhívja a figyelmet, hogy a helyiek hogyan látják a helyzetet, hiszen így 
tudjuk Hajdúnánás vezetıinek felhívni a figyelmét arra, hogy minél 
hamarabb cselekedni kell, hogy ki tudja használni a település aaz 
autópályákban rejlı lehetıségeket. Sok-sok munkára van ahhoz szükség és 
legfıképpen összefogásra, hogy ne csak megszülessenek, hanem meg is 
valósuljanak a jó ötletek. De nem csak a város vezetıire kell bíznunk a 
város fejlıdését, hanem a lakosságnak is aktívan részt kell vennie a 
munkában. A LEADER közösségek megléte ehhez ad egy jó kiindulási 
pontot, teremt jó alapot az összefogáshoz. 
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M OTIVÁCIÓS VIZSGÁLATOK EGY DEBRECENI M CDONALD ’S 
ÉTTEREMBEN  

 
Szerzı: Oláh Adrienn, V. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Dr. Juhász Csilla, egyetemi adjunktus 
 

A dolgozatom témája a motiváció. Egy vállalat esetében az egyik 
legfontosabb tényezı az emberi erıforrás, az alkalmazásban levı 
munkaerı. A vállalkozás sikeres vezetése szempontjából lényeges 
szempont a dolgozók motiválása, elégedettségük növelése, mivelhogy ık is 
a mőködés, a termelés szerves tényezıi, résztvevıi. Ahhoz, hogy sikeresek 
legyünk, figyelembe kell vennünk a dolgozók igényeit is, hiszen csak úgy 
fogják magukénak érezni a vállalat fı célját, a sajátjukon felül. 

A rendszerváltás óta egyre több és több multinacionális nagyvállalat 
jelent meg Magyarországon, melyek mind jobban érvényesülnek a magyar 
versenyszférában. Az ilyen nagyvállalatok meghatározó számban 
alkalmaznak munkavállalókat. Ezen cégek közé tartozik a McDonald’s, 
mely a gyorséttermek közül az egyik legjobban elterjedt az egész világon.  

A kapitalista versenyszemlélet megköveteli a hozamgyarapítás 
elsıdlegességét és a költségek csökkentését. A költségek között az egyik 
legfontosabb a bérköltség. 

A multinacionális cégek számára is fontos, hogy minél olcsóbban 
jussanak a munkaerıhöz. Ezért meg kell találni az alkalmazottak megfelelı 
motiválásának módját, mely nem a pénzügyi juttatásokon alapul. A 
munkabéren kívül rengeteg motivációs eszköz állhat a cégvezetık 
rendelkezésére. Kérdıíves megkérdezésen alapuló kutatásaimban ezen 
ösztönzési taktikák érvényesülését vizsgáltam. 

A motiváció vizsgálatának színhelyéül egy McDonald’s éttermet 
választottam, a debreceni Kishegyesi úti McDrive éttermet, mely 
Debrecenben a negyedik gyorsétterem. 

Hozzám nagyon közel áll a McDonald’s, a gyorsétteremhez kötıdı 
viszonyom elég régre nyúlik vissza, évek óta ott dolgozom. Az évek során 
sikerült mind jobban megismernem a vezetık viszonyát a dolgozókhoz. 
Azt tapasztaltam, hogy rengeteg eszköz áll a vezetık rendelkezésére a 
dolgozók motiválása érdekében, melyek eredményes alkalmazhatóságát 
bizonyos szituációkban felismerniük és mérlegelniük kell az 
eredményességhez. 
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A HUNÉP AUGUSZTA HOTEL ZRT. VAGYONI , PÉNZÜGYI , JÖVEDELMI 
HELYZETÉNEK VIZSGÁLATA 2006-2008-IG TERJEDİ IDİSZAKBAN  

 
Szerzı: Pellei Edina Brigitta, IV. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Dr. Rózsa Attila, egyetemi adjunktus 
 

A vállalkozások számára nagyon fontos a jól informáltság a helyes 
döntések meghozatala érdekében, a célok megfogalmazásában és azok 
késıbbi megvalósításában. Az információképzés és a dokumentálás 
legfontosabb eszköze a számviteli beszámolók elkészítése, melyeknek célja 
hogy megbízható és valós képet adjon a társaság vagyoni, pénzügyi, 
jövedelmi helyzetének alakulásáról, továbbá információt szolgáltat 
valamennyi piaci résztvevı számára. 

Az információképzést segíti az elkészült beszámolók elemzése, amely 
minıségi és mennyiségi változást bemutatva segíti a gazdálkodás 
eredményesebbé, hatékonyabbá tételét. 

A HUNÉP Auguszta Hotel a Térítéses Orvostanhallgató Képzésben 
(TOK) résztvevı külföldi diákok hosszú távú szállásigényeinek 
kielégítésére épült, melyhez 2005 júniusában 4 918 000 euró értékő 
kölcsönt vett fel, így a havi törlesztés miatt gazdálkodását nagymértékben 
meghatározza a forint euróval szembeni árfolyamának alakulása. 2008-ban 
bekövetkezett gazdasági világválság valamennyi vállalkozásra hatással 
volt. Az Auguszta Hotel esetében különösen fontos az euró árfolyamának 
alakulása az elıbb említett magas euró kölcsön miatt, illetve, azért is mert a 
külföldi orvostanhallgatók számára lehetıség nyílik a szállásdíjukat 
euróban kifizetni. A vállalkozás ezáltal az árfolyamveszteséget szeretné 
csökkenteni. 

Dolgozatomban azt vizsgáltam, hogy a részvénytársaság önálló 
gazdálkodásának megkezdésétıl, 2006-tól hogyan alakultak a 
gazdálkodását jellemzı mutatók, az egyes eltéréseknek milyen okai 
vannak, illetve, hogy a társaság milyen lépésekkel próbálta az egyensúlyt 
fenntartani. A dolgozatban bemutatom, hogy az árfolyamveszteség miatti 
eurós tételek év végi átértékelése miatt hogyan változott meg a vagyon 
szerkezete, mivel az átértékelés miatt keletkezett a vállalkozásnak 
céltartaléka, mellyel korábban nem rendelkezett. 

Fontosnak tartom egy olyan vállalkozás átfogó, komplex vizsgálatát, 
amely ilyen magas összegő, több mint 4 millió eurós kölcsön mellet is 
mőködıképes, és a törlesztı részletet saját gazdálkodásának 
eredményeként termeli ki, és annak ellenére, hogy a vagyoni helyzetet és a 
pénzügyi helyzetet jellemzı mutatók értéke jóval az elfogadható érték alatt 
marad, mégis életképes a vállalkozás. 



 37

DÖNTÉST BEFOLYÁSOLÓ TÉNYEZ İK VIZSGÁLATA CIVIL 
SZERVEZETEKBEN  

 
Szerzı: Pierog Anita, V. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Dr. Szabados György, egyetemi tanársegéd 
 

Mit jelent dönteni? Mi a jó döntés? Ezek a kérdések régóta 
foglalkoztatják az embereket. Ezt mi sem bizonyítja jobban, mint az, hogy 
az elmúlt kétezer évben számos tanulmány született a döntés témakörét 
boncolgatva, több területen. Dolgozatom célja a döntési folyamat elemzése, 
a döntés körülményeinek vizsgálata civil szervezetek esetében. 

Felmerül a kérdés, hogy a gazdasági szervezetek vezetıivel ellentétben 
egy civil szervezet vezetıjét mennyire befolyásolhatja az önös érdek. 
Hiszen a civil szervezetek, ha van is, profitjukat nem oszthatják szét az 
alapítók között, valamint önkéntes munkáról van szó. És ha nem a saját 
érdeke vezérli, és nem is a profitmaximalizálás, akkor mégis mi? Kik, vagy 
mik hatnak a döntéseikre? 

Dolgozatomban elsısorban erre a kérdésre szeretném megadni választ. 
Bemutatom a civil szervezetek kialakulását, mőködésének sajátosságait. 
Ezek a sajátosságok irányt mutatnak arra, milyen eltérés van a civil 
szervezetek és gazdasági társaságok vezetıinek döntési helyzeteiben. 
Milyen tényezıket kell figyelembe venni civil szervezet esetében egy-egy 
szituációban. Természetesen a civil szervezetek mőködését is számos külsı 
hatás befolyásolja, mint például a kormányzat, versenytársak, partnerek stb. 
A kérdés az, mennyire mérvadóak ezek a hatások? Milyen mértékben kell 
figyelembe venni ıket a döntések során? Vizsgálataimat, elemzéseimet 
szakirodalmi feldolgozásra, kérdıíves adatfelvételre és mélyinterjúkra 
építettem. 
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NAGYCSÉCS TELEPÜLÉSFEJLESZTÉSI LEHET İSÉGEI A 2007-2013-AS 
IDİSZAKBAN  

 
Szerzı: Pleszkó Réka, IV. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Dr. Nagy Géza, egyetemi tanár 
 

A gazdasági világválság során egyre kevesebb lehetıség nyílik az 
önkormányzatok elıtt hatékony fejlesztési program létrehozására. A 
megszorító intézkedések és a szőkülı források miatt egyre nehezebb 
finanszírozni a községek mőködését, így egyre kevesebb pénzügyi eszköz 
marad a fejlesztések kivitelezésére. Különösképpen akkor, ha az a község 
jelentıs forráshiánnyal küzd, a mőködéséhez szükséges anyagi eszközöket 
csak a Mőködésképtelen helyi önkormányzatok egyéb támogatásával, 
valamint mőködési hitel felvételével tudja fedezni. 

Dolgozatomban megvizsgálok olyan lehetıségeket, fıként 
pályázatokat, melyekkel még az olyan hátrányos helyzető községek, mint 
Nagycsécs, is fejlıdhetnek. Célom volt ezen pályázati lehetıségeket egy 
fejlesztési programhoz hasonlóan összeállítani. Egy olyan programban, 
mely igazodik a térség adottságaihoz, számol a fejlesztések környezetre és 
társadalomra gyakorolt hatásával. 

A pályázatok kiválasztásánál figyelembe vettem, hogy egy községben 
egyszerre kell gondolni az életszínvonal növelésére, a megélhetési 
lehetısége bıvítésére, másfelıl a községbe kell csábítani azon személyeket, 
akik befektetéseikkel lehetıvé teszik a további fejlıdést. 

A turisztikai pályázatok felvonultatásával lehetıség nyílik a település 
számára a Tiszaújvárosi Kistérség aktív- és ökoturizmusban rejlı 
vonzerejének kihasználására. Ezért a programban szerepelnek 
infrastruktúra fejlesztı, gazdaság élénkítı pályázatok, valamint a turizmus 
területére koncentrálódó támogatások is. 

Remélem, hogy dolgozatom megírásával egy lehetséges fejlıdési 
perspektívát nyújthatok a község vezetıségének, valamint új lendületet 
építı gondolataik megvalósításához. 
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FRISS FOGYASZTÁSRA SZÁNT ALMAFAJTÁK FOGYASZTÓI ÉRTÉK ELÉSE 
 

Szerzı: Rácz Tünde, IV. évfolyamos hallgató 
Konzulens: Dr. Felföldi János, egyetemi docens 

 
Az alma olyan mérsékelt égövi gyümölcsfaj, amely a föld mindkét 

féltekéjén eredményesen termeszthetı. A jelenlegi kereskedelmi viszonyok 
mellett egész évben megtalálható a piacon. Az emberi táplálkozásban 
különleges szerepet tölt be, fogyasztásának kiemelkedıen kedvezı étrendi 
hatása van. Az elmúlt öt évben a gyümölcsfogyasztásunk kismértékben 
csökkent. Aktuálisan 14 kg körül alakult az almafogyasztásunk 

Célkitőzésem az volt, hogy feltárjam, melyik almafajtát tartják 
megfelelınek és ebben milyen szerep jut az egyes termékjellemzıknek. A 
vizsgálat primer adatgyőjtésen alapult. A fogyasztói értékítélet 
vizsgálatához 30 almafajtát vontunk be a szokásos termékbírálat 
eszközrendszerét alkalmazva. Ezt organoleptikus vizsgálattal kötöttük 
egybe. Vizsgáltuk, hogy miként ítélik meg az adott terméket a külsı 
jellemzık, és ezekkel együtt természetesen a belsı jellemzık, vagyis az íz, 
a héj és az állomány alapján. A vizsgálat ellenırzött körülmények között 
történt. Eredményül a vizsgált almafajták kedveltségi sorrendjét állítottam 
fel a különbözı termékjellemzık alapján. 
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A GYÜMÖLCSFOGYASZTÁST BEFOLYÁSOLÓ TÉNYEZ İK VIZSGÁLATA 
HAJDÚ-BIHAR MEGYE LAKOSAI ÉS EGYETEMI HALLGATÓK KÖRÉBEN  

 
Szerzı: Sáfrány Ilona, V. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Dr. Kárpáti László , egyetemi docens 
 

Témaválasztásom személyes kötıdéső, mivel évek óta próbálom 
megtalálni az egészséges határt a táplálkozás és a mozgás között, ezen 
belül próbálva kihasználni a természetes anyagok, (jelen esetben 
gyümölcsök) jótékony hatását a szervezetre. E mellett nem elhanyagolható, 
hogy a reklámok, felhívások nagymértékben jelen vannak az életünkben, és 
hatással lehet a fogyasztói magatartásunkra. 

Dolgozatommal kapcsolatos általános célkitőzésem: Az egyes 
tényezık, mint például kor, iskolai végzettség, gyümölcs származása, stb, 
mennyiben befolyásolja a gyümölcsfogyasztást, valamint hogy a Magyar 
Zöldség – Gyümölcs Szakmaközi Szervezet és Terméktanács társadalmi 
célú fogyasztásnövelı programjának hatékonyságát felmérjem. 

A dolgozatom elkészítése során primer és szekunder adatokat 
használtam. A szekunder adatok nyerése a témában korábban publikált 
tanulmányokból történt. Ez alapján vált egyértelmővé, egy primer 
adatgyőjtés szükségessége. 

A primer információk megszerzéséhez kérdıíves felmérést végeztem. 
A kérdıívben zárt és nyílt kérdések szerepeltek, amelyek az általános 
gyümölcsfogyasztásra, a fogyasztásnövelı program ismeretére, és a 
marketing kommunikáció hatékonyságára vonatkoztak. A megkérdezett 
mintában 390 fı szerepelt. A kérdıívek kiértékelésére statisztikai 
módszereket használtam. Használt programok: SPSS 13,0, valamint 
Microsoft Office Excel 2003. 
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TOKAJ TURIZMUSA , BORTURIZMUS  
 

Szerzı: Szabó Melinda Erika, I. évfolyamos hallgató 
Konzulens: Dr. Könyves Erika, egyetemi docens 

 
Nagyon fontosnak tartom, hogy az ember jól érezze magát azon a 

településen ahol él vagy ahová turistaként ellátogat, legyen az lakóhely 
vagy üdülıövezet. 

Az utazóban benne van a felfedezés vágya, hogy megismerje 
környezetét, és maradandó élményeket szerezzen. 

Dolgozatomban bemutatom Tokaj lehetıségeit, a kincseket, amiket 
még nem fedeztek fel, vagy még kiaknázásra várnak. Megpróbálom 
megtalálni azokat a pontokat, amiken változtatni érdemes azon célból, 
hogy mind az ott élık és mind a turisták jobban tudják érezni magukat. 
István király Intelmeit idézném: „A vendégek és jövevények akkora 
hasznot hajtanak, hogy méltán állhatnak a királyi méltóság hatodik 
helyén,…különb-különb nyelvet és szokást, különb-különb példát…hoznak 
magukkal…Mert az egynyelvő és egyszokású ország gyenge és esendı.”  

S mivel Tokaj-hegyalja adja a témát, s a bor meghatározó érték már 
évszázadok óta, így fontos szerepet kap a dolgozatban a borturizmus. A 
borturizmus mellett számos lehetıséget kínál a város, így a kultúra, a 
természeti környezet, a Tisza olyan vonzerı elemek, amelyek kihasználását 
még hatékonyabbá tehetné a jól szervezett turizmus. 

Dolgozatom mottója: „Lássuk honnan indult, hol tart, s hová juthat 
Tokaj!” 
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OPTIMÁLIS BÁRÁNYÉRTÉKESÍTÉSI TÖMEG MEGHATÁROZÁSA ÉS 
KOCKÁZATELEMZÉSE A KARÁCSONYI ÉRTÉKESÍTÉSI SZEZONBA N 

 
Szerzı: Szőcs Imre, III. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Dr.  Nagy Lajos, egyetemi tanársegéd 
 

Magyarországon az anyajuhállomány az utóbbi idıszakban folyamatos 
csökkenést mutat. 2008-ban már 999 ezer darabbal 1 millió alá csökkent és 
2009-ben ez a tendencia tovább folytatódik. Az ágazat a termelés 
visszaesése ellenére sem elhanyagolható az állattenyésztésben, sıt a 
nemzetgazdaságban sem, mivel az ágazaton belül mőködı vállalkozások 
nagy része kedvezıtlen gazdasági és természeti adottságú, azaz 
halmozottan hátrányos helyzető térségekben mőködik. Ezekre a régiókra 
általában jellemzı, hogy jelentıs a munkanélküliség, nem folyik a 
térségben számottevı ipari tevékenység és a mezıgazdasági területek sem 
teszik lehetıvé a versenyképes szántóföldi növénytermelést és az erre 
alapozott állattenyésztést. A hazai juhágazatban az élıbárány képviseli az 
exportált mennyiség döntı hányadát. A hazai juhágazat hústermékei 
elsısorban az olasz piacra kerülnek. Az élıbárány átlagsúlya 19-20 kg 
közötti. A piac az egyes idıszakokban ettıl magasabb átlagsúlyú 
termékeket keres, s ilyenkor alacsonyabb árat fizet a kisebb súlyú 
bárányokért. A magyar juhászok nagy része nem foglalkozik hízlalással, 
mert túl költségesnek tartják. Dolgozatomban a karácsonyi értékesítési 
szezont figyelembe véve azt elemeztem, hogy a lehetséges piaci árakat 
figyelembe véve, mennyi az az értékesítési tömeg, amelynél a legnagyobb 
jövedelem érhetı el. Érzékenységvizsgálatot végeztem az értékesítési árak 
és a takarmányárak változását figyelembe véve. Az értékesítési árakat és a 
takarmányárakat sztochasztikus változóként értelmezve Monte Carlo 
szimulációval vizsgáltam a különbözı variánsok kockázatát. 
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MEGTAKARÍTÁSI FORMÁK A LAKOSSÁGI FOGYASZTÓKRA VETÍTV E A 
HAZAI ÉS NEMZETKÖZI T İKEPIAC ÖSSZEHASONLÍTÁSÁBAN  

 
Készítette: Váradi Judit , IV. évfolyamos hallgató 
Konzulens: Dr. Nábrádi András, egyetemi tanár 

 
Mióta ember él a Földön, létezik a kérdés, hogy mennyit érnek 

megtakarításaink, befektetéseink. Több gazdasági tudományág is vizsgálja 
az emberek megtakarítási hajlandóságát, amely nagyban függ a 
jövedelemtermelı képességüktıl. 

Dolgozatom témájának alapját képezte a 2008-as jelzálogpiaci válság 
negatív hatása a lakossági fogyasztók megtakarításaira, mely nagyon fontos 
kérdés a jelen és a jövı generáció helyzetének vizsgálata szempontjából. 
Egy hazai pénzintézet munkatársaként nap, mint nap találkozok azzal a 
nehézséggel, hogy a lakossági fogyasztók körében a kockázattól való 
félelem és a bankokkal szembeni bizalmatlanság uralkodik. 

A pénzügyi közvetítırendszer, mint például a bankok célja és feladata 
a megtakarítások üzleti szektor felé áramoltatása. Lehetıséget biztosítanak 
a fogyasztók számára, hogy megtakarításaikat gyarapítsák különbözı 
megtakarítási formákon keresztül. Legyen szó akár bankbetétekrıl, 
befektetési alapokról, állampapírokról vagy részvényekrıl. 
Magyarországon egyelıre fontosabb a biztonság, mint a hozam. A lakosság 
72%-a egyáltalán nem rendelkezik pénzügyi befektetéssel. Sokan pénzüket 
otthon tartják kitéve az infláció okozta értékvesztésnek. Ezek az adatok is 
azt mutatják, hogy Magyarországon a pénzügyi kultúra meglehetısen 
alacsony szintő. A fejlettebb tıkepiaccal, magasabb szintő befektetési és 
pénzügyi kultúrával rendelkezı nyugati és a közép-európai országok 
megtakarítási szerkezete között a befektetés idıtartama jelenti az egyik fı 
különbséget.  

A TDK dolgozatomban nem csak a különbözı megtakarítási formákat 
és a fogyasztói magatartást vizsgálom, hanem fókuszba helyezem azt, hogy 
a fogyasztók a társadalmi hierarchiák és korcsoportok szerint milyen 
megtakarításokat részesítenek elınyben. Számítások alapján a 
megtakarításokkal rendelkezık kétharmada vagyonát forintbetétben, 22%-a 
életbiztosításban, 13%-a készpénzben, míg 12%-a nyugdíjpénztárban tartja. 

Megvizsgálva a különbözı megtakarítási lehetıségeket, javaslom a 
személyre szabott portfolió kialakítását, legyen szó hallgatóról, aktív 
dolgozóról, nyugdíj elıtt állóról, nyugdíjasról. Az említett portfolió 
kialakításánál fontosnak tartom a likvid, stabil, garantált, újpiaci 
szempontok szerinti elemzést, hogy az adott személy jövıbeni céljainak 
megfelelıen tervezzük megtakarításainkat az idıtáv és a 
„kockázatvállalási” hajlandóság függvényében. 
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VERSENYKÉPESSÉG NÖVELÉSE KAPCSOLT VÁLLALKOZÁSOKNÁL 
CONTROLLING -RENDSZER MŐKÖDTETÉSÉVEL  

 
Szerzı: Varga Borbála, V. évfolyamos hallgató 

Konzulensek: Kondorosi Ferencné dr., egyetemi docens 
Kovács Péterné, controller 

 
Napjainkban a vállalkozások egyik legfontosabb célkitőzése a 

versenyképesség megtartása, illetve ennek a lehetıségek szerinti növelése. 
A versenyképesség fenntartásához nélkülözhetetlen a megfelelıen kiépített 
controlling rendszer, az átlátható üzleti folyamatok, az informatikai 
rendszer összehangolása a cég mőködési rendszerével. Az üzleti stratégia 
fontos eszközei a folyamatok újraszervezése, optimalizálása, az 
informatikai rendszer korszerősítése, a controlling elemzések 
rendszeresítése. A naprakész, megbízható információ nélkülözhetetlen a 
versenyelınyök megtartásában, a folyamatok átláthatósága pedig segíti a 
mőködési költségek leszorítását, a hatékonyabb mőködés megvalósítását. 

Dolgozatomban bemutatom az AKSD Kft. controlling rendszerét, 
mely igen szerteágazó a társaság három tulajdonosa által megkívánt 
jelentési kötelezettségek miatt. S mivel a cégnek 3 mőködı leány vállalata 
van jelenleg, bemutatom részletesen azt a beszámoló és információs 
rendszer , melyet a társaságok létrejöttével, megvásárlása után a piaci ás 
tulajdonosi igényeknek megfelelıen van felépítve. A hatékony controlling 
rendszerek nagymértékben hozzájárulhatnak egy vállalat eredményes 
mőködéséhez, bemutatom, hogy hogyan lehet egy olyan rendszert kiépíteni 
és mőködtetni, mely a cégek egyéni és csoport szinten is a versenyképesség 
növelését támogatják. Vázolom a tervezést a kapcsolt vállalkozásoknál, 
mint a controlling elsı funkciója. Második funkciójaként  bemutatom a 
terv-tény elemzést a gyakorlatban az AKSD-nél. Harmadik funkcionális 
elem ismertetése a controlling információs rendszer, mint az információk 
győjtése a terv-tény elemzéshez és az információk szolgáltatása a döntés 
elıkészítés céljából a vezetés számára. 

Az AKSD Kft-nél az 1992 évi megalakulása óta dolgozik controller, 
aki évrıl évre gondoskodik arról, hogy a változó piaci körülményekhez, 
tulajdonosi elvárásoknak minél hatékonyabban tudjon eleget tenni. 
Elsısorban azért, hogy a vezetık valós képet kapjanak arról, hogy cégük 
szervezeti egységei, dolgozói, csoportjai, termékei, eszközeinek 
mőködtetése mennyibe kerülnek és milyen eredményt hoznak a vállalkozás 
számára. Jó példa ez a bemutatandó, összehangolt controlling rendszer, 
mint eszköz a versenyképesség növelésére e cég csoporton belül a 
gyakorlatban is. 
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GYÜMÖLCSFORGALMAZÓ VÁLLALKKOZÁSOK ÖSSZEHASONLÍTÓ 
ELEMZÉSE A VÁLLALATI ÉLETCIKLUS ASPEKTUSÁBÓL  

 
Szerzı: Zámborszky György, IV. évfolyamos hallgató 

Konzulens: Dr. Felföldi János, egyetemi docens 
 

Napjainkban a stabil növekedés jelenti a legnagyobb versenyelınyt a 
vállalatok között, hiszen azon túl, hogy a verseny kiélezıdött, a gazdasági 
válság következményeképpen fenntartásuk és növekedésük finanszírozása 
is veszélybe került. 

A vállalkozásokat nem csak az eltérı feltételrendszer, de a 
tevékenység jellege és az erıforrás szerkezet is megkülönbözteti. Ezek a 
megkülönböztetı jegyek további differenciálódást eredményeznek, 
amelyek a vállalkozások életében eltérı mértékben, de mindenképpen 
azonosíthatók és vizsgálhatóak. 

Ezek a jellemzık olyan elméletek megszületését és bizonyítását 
eredményezték, mint a vállalati életciklus elmélet. Célom az volt, hogy két 
gyümölcsforgalmazással foglalkozó vállalkozás feltétel és erıforrás 
szerkezete alapján a létrejöttétıl eltelt idıszakot a vállalati finanszírozás és 
növekedés oldaláról feltárjam. Ehhez vizsgáltam az elızı évek mérlegeit és 
eredmény-kimutatásait. Továbbá az évenkénti bontásban szükséges, de a 
standard kimutatásokban nem szereplı értékeket kalkuláltam, hogy az 
életciklus, a finanszírozás és a növekedés kérdéseit vizsgálhassam. Ezek 
alapján olyan megállapításokat tegyek, amelyek más, hasonló profilú 
vállalkozások ilyen aspektusú vizsgálatában alkalmazhatóak. 

Az adatok publikus jellegébıl adódóan ez a technika kompetitív 
eszközként is használható azon túl, hogy a saját vállalatunk korát, 
kapacitását, növekedési hajlamát megbecsüljük. Együttesen alkalmazva 
egyéb elemzı technikákkal egy vállalat potenciálja könnyen hozzáférhetı 
adatok alapján is jól becsülhetı, amely segítséget nyújthat a piacon való 
elhelyezkedéshez 
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JEGYZETEK 
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